
علیرضا ظهیری| حوزه معمارى و 
شهرسازى هميشه موضوعى پرچالش 
بوده است و بسيارى از دانشگاهيان، 
معماران و حتى مسئولان از وضعيت 
معمارى گله هاى فراوانى داشته اند. 
علاوه بر مدل هاى مختلف معمارى كه 
در اين سال ها چهره شهر را رنگارنگ 
كرده، توجه به اخلاق حرفه اى در حوزه 
معمارى نيز جاى بحث داشته است؛ 
از همين رو پژوهشكده ثامن كه در 
حوزه هاى مختلف شهرسازى به بررسى 
ابعاد علمى موضوعات مى پردازد، اين بار 
با دعوت از متخصصان به بررسى اخلاق 
معمارى پرداخته است. در ابتداى 
نشست تخصصى اخلاق و معمارى 
و چالش هاى معمارى معاصر شهر 
مشهد كه عصر ديروز برگزار شد، يكى 
از دانشجويان و پژوهشگران به ارائه 
مقاله اى در اين حوزه پرداخت و  به 
حوزه معمارى شهر مشهد نقدهايى 

داشت.

  معماری ایرانی؛ اخلاق مدارترین

پدیده

مهندسى  نظام  هيئت رئيسه  عضو 
اين  ساختمان خراسان رضوى در 
نشست تخصصى با بيان اينكه بين 
پديده هاى مختلف، معمارى ايرانى 
فكرى  پرسش  به  اينكه  دليل  به 
بهره بردارانش بهنگام، مناسب و دقيق 
پاسخ داده، يك پديده اخلاق مدار 
است، اظهار كرد: اگر اين تعريف را 

داشته باشيم كه اخلاق مدارى در 
معمارى استفاده از آجر است، اصلا 
نبايد معمارى كرد. مزدا نوبرى افزود: 
اگر برج سازى يك كار غيراخلاقى در 
معمارى است، بنابراين تمام اتفاقات 
قرن21 كه در آن از فناورى استفاده 
مى شود هم مواردى غيراخلاقى است.

وى با تأكيد بر اينكه نگه داشتن يك 
ساختمان به هر قيمتى را مى توان 
موضوعى غيراخلاقى دانست، افزود: 
امروز توجه به توسعه و رشد يك مفهوم 
كاملا اخلاقى و انسانى است؛ البته رشد 
هم مظاهرى دارد كه بايد آن را رعايت 
كرد. نوبرى با تأكيد بر اينكه معمارى 
اخلاق مدار داراى شرايطى است، ادامه 
داد: توجه به حقوق بهره برداران، رعايت 
حقوق صنفى و معماران و رعايت 

حقوق فضاى معمارى جزو شروط 
اصلى اخلاق معمارى به شمار مى رود.

نظام مهندسى  هيئت رئيسه  عضو 
تأكيد كرد: در گذشته برخى افراد براى 
تحصيل در رشته معمارى به خارج 
از كشور سفر مى كردند و نياز مالى 
هم نداشتند. از آنان توجه به مسئله 
اخلاقيات در معمارى انتظار مى رفت، 
اما امروز از دانش آموخته رشته معمارى 
كار  اينترنتى  تاكسى هاى  در  كه 

مى كند، چه توقعى مى توان داشت؟
نوبرى ادامه داد: به عقيده من تنها 
معمارى  در  مى تواند  كه  جايى 
اخلاق مدار باشد، حوزه فضاى زيستى 
است كه بايد اين موضوع رعايت شود؛ 
زيرا در اينجا همه مردم بهره بردار

 هستند.

 پاسخ منطقی مردم را قانع می کند

شهردار منطقه8 مشهد هم با انتقاد از 
قضاوت هاى مقاله ارائه شده در ابتداى 
نشست، گفت: ارائه چنين مقاله اى 
بدون اينكه همه جوانب در نظر گرفته 

شود، كارى غيراخلاقى است.
بيشتر  در  افزود:  شيرازى  على 
حوزه ها، افراد مختلف ابتدا از مردم 
حرف مى زنند، اما وقتى به اقدامات 
مى رسد، ديگر نشانى از مردم نيست. 
اگر ما بتوانيم به پرسش هاى مردم 
به صورت منطقى پاسخ دهيم، آن ها 
قانع خواهند شد و به طور قطع بايد در 
تصميمات به ويژه در حوزه معمارى 
و شهرسازى به صورت مشاركتى با 

مردم عمل شود.
همچنين آرش حيدريان به عنوان 
و  مشهد  شهر  معماران  از  يكى 
شركت هاى  از  يكى  مديرعامل 
حوزه معمارى، با انتقاد از جريان 
روشن فكرى در حوزه معمارى گفت: 
متأسفانه در بسيارى از موارد شاهد 
هستيم كه نظرات روشن فكران ما 
با واقعيت هاى جامعه فاصله دارد و 
طبيعى است كه اين جريان ها بايد 
خود را به جامعه نزديك كنند. وى 
همچنين علاوه بر اين انتقاد، نقدى را 
هم به حوزه كارى خودش داشت و در 
اين باره افزود: معماران نيز بايد خود 
را به حوزه آكادميك نزديك كنند و 
نبايد به دليل روزمرگى و معيشت از 

جامعه علمى فاصله بگيرند.
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توقــف پــروژه برقــى كــردن قطــار 
گزارش 
خبری

تهران-مشــهد طولانى شــده است. اين 
تعبير، بازى با كلمات است. واقع ماجرا اين 

است كه دســت كم فعلا پروژه اى در كار نيســت، البته اگر 
مبنايتان براى وجود داشتن يك پروژه، مواردى مثل داشتن 
رديف در بودجه هاى ســالانه نباشــد. بياييد كمى به عقب 

برگرديم و ســوابق پروژه را خيلى خلاصه مرور كنيم: برقى 
كردن قطار تهران-مشهد با تصويب مجلس شوراى اسلامى 

۰۶در لوايح بودجه سال 87 به بعد، رديفى براى ...

۰۴

 خبر 

۲۰

۰۹

۹۸
+   ۴ صفحــــــه  ورزشـــــی  ۱۲صـــــــــفحه  
۱۲صفحــــه   ویـــــــژه   شهــــــرآرا  محلــــــه
 ۱۴۴۱ الثانـی  ربیـع   ۱۴  |  ۱۳۹۸ آذر   ۲۰
شــــــمـــــاره ۲۹۹۱  | ۷۰۰ تـــومــــان

۴11شنبـه
12 
19

روزنــامه شــهر امید و زنــدگی

عباس عبدی
رئیس انجمن صنفی 

روزنامه نگاران 

ا�ز در ��ل ��ا��
ا��ا�� ���� د�ر ��زار د�ر��و��ن

 ���� ��� را داغ ��ده ا��

��ا��ن �� د���ل د��� 
���� ����ه �����

��� و�� �� ��� ا���م وا������� ���� �����ن
ا���د ��زه و دا����ه ، در��ره ا��ا��ت ���� د���

��زار ��د ��ل  و  ��ه 
���د ا���د�� ای ���� و �� ����� ���� 
از ��� ���� ����ت ا�� ��� ���� ا��

��ا�� �� ����ه
 اد���ت �و��

نگاهی به ادبیات
 سده بیستم  روسیه و علل

 افول آن در گفت وگو با 
آبتین گلکار ، مترجم

 ادبیات روس

۰۶

۰۷

۰۲

 یادداشت 

سیدمحمدمهدی 
معینی

مشاور شهردار مشهد 
در امور انسان محور

۰۸ادامه

 یادداشت 

را  اخير  تخريب هاى  و  اعتراضات 
واكنش به چه سياستى بايد معرفى 
كرد؟ يكى از گزاره هاى تكرارى در 
ميان برخى از نيروهاى سياسى اين 
است كه آن را هزينه  جراحى اقتصادى 
نند؛ مثل توده اى سرطانى كه  مى دا
درون بدن وجود دارد و بايد برداشته 
شود. از اين رو آن را جراحى مى كنند 

و جراحى نيز عوارض و تبعات خود را دارد 
كه خون ريزى ناشى از جراحى و گذراندن 
دوران نقاهت بخشى از آن هاست. افزايش 
قيمت بنزين فقط فرصتى بود براى بروز اين 
رفتار؛ ولى حتى اگر اين گزاره را هم بپذيريم 
كه علت اصلى اين اعتراضات، تغيير سياست 
فروش بنزين بود، در اين صورت بايد گفت 
كه اين نحوه  مواجهه با مسئله به نوعى توجيه 
كردن سياست هاى نادرست و بى خيالى و 
بى مسئوليتى دست اندركاران است. چرا 
مى گويم كه وضع موجود محصول بى توجهى 
دست اندركاران به واقعيت موجود بوده است؟ 
اين توده  سرطانى از آسمان نازل نشده است. 
مثل آن است كه به كسى بگويند فلان غذا را 
مصرف نكن، اگر كردى دچار سرطان مى شوى 
و او بى خيال به اين دستور، همچنان و باشدت 
از آن غذا مصرف مى كند و مبتلا به سرطان 
مى شود و حالا مى گويد هزينه جراحى را بايد 
داد. از سال94 تاكنون مى توانستند به مرور 
زمان قيمت انرژى و به طور مشخص بنزين را 
تعديل كنند؛ تعديلى در اندازه هاى محدود، 
ولى اين كار را نكردند و اين غده  سرطانى را 
خودشان ايجاد كردند. اجازه دهيد قدرى با 
عدد و رقم صحبت كنيم. در سال92 بنزين 
مصرفى كشور روزانه حدود 60ميليون ليتر 
بود. حدود 52ميليون ليتر آن توليد و كسرى 
آن وارد مى شد. تحريم هاى آن زمان نگرانى 
جدى براى امكان واردات ايجاد كرده بود؛ 
ضمن آنكه تأمين ارز آن نيز مسئله  مهمى 
بود. همچنين كيفيت پايين بنزين توليدى 
داخل مشكل آفرين بود. اين عوامل مسئولان 
آن دوره را در سال89 به سوى افزايش قيمت و 
سهيمه بندى بنزين سوق داد و تا حدى مصرف 

بنزين كنترل و كم شد.
در اين فاصله چه اتفاقى رخ داد؟ سهميه بندى 
و كارت سوخت حذف شد، بنزين از دوقيمتى 
خارج شد و به ليترى 1000تومان رسيد تا 
كسرى پرداخت يارانه ها را جبران كند. آخرين 
افزايش در ابتداى سال94 انجام شد. از آن 
زمان تاكنون هيچ اقدامى در اين زمينه انجام 

نشده، ولى در مقابل، تحولات زير 
رخ داده است. در درجه  اول، توليد 
بنزين كشور به شكل بى سابقه اى 
افزايش يافت و با راه اندازى پالايشگاه 
ستاره  خليج فارس و ساير تغييرات، 
توليد بنزين در كشور به روزانه بيش 
از 100ميليون ليتر رسيد كه افزايش 
حدود 100درصدى نسبت به سال92 
است و اكنون توليد بنزين بر مصرف پيشى 
گرفته است. مشكل اينجاست كه سرعت 
افزايش مصرف به گونه اى است كه در صورت 
ادامه  اين وضع، به زودى بايد وارد كننده باشيم. 
اكنون مصرف به حدود 90 تا 95ميليون 
ليتر در روز رسيده كه بيش از 50درصد 
افزايش نسبت به سال92 است. دولت براى 
اصلاح قيمت بنزين وظيفه  قانونى هم داشته 
است. در قانون برنامه موظف بود كه بنزين 
را در حد 90درصد قيمت فوب خليج فارس 
افزايش دهد، ولى هيچ گاه كسى از اين نظر 
دولت را بازخواست نكرده است! دولت اگر 
مى خواست قيمت را زياد كند، بايد آن را به 
حساب خانوارها مى ريخت، ولى علاقه اى به 
اين كار نداشت، نيازى هم به افزايش نداشت؛ 
زيرا توليد بنزين و وضع ارزى آن خوب بود؛ 
ارز  قيمت  همچنين  كرد.  تعلل  بنابراين 
سه برابر شد، تورم نيز در اين 4سال حدود 
100درصد بالا رفت و وضعيت ميزان مصرف 
و قاچاق بنزين هر روز بدتر از ديروز شده بود 
و در نهايت در زمانى كه كمترين انسجام 
درون مديريت كشور و كمترين اعتماد به 
سياست هاى رسمى وجود داشت، اين تصميم 
به اجرا درآمد؛ آن هم به شيوه اى كه درباره آن 
اتفاق نظرى وجود نداشت. دولت بايد به جاى 
افزايش قيمت بنزين، آن را حتى به صورت 
مجانى و البته  سهميه اى به هر فرد ايرانى و 
نه فقط افراد صاحب خودرو مى داد. طرح هايى 
كه برخى از كارشناسان در اين زمينه تهيه 
كرده بودند، با عدد و رقم منافع حاصل از آن 
را براى مردم و كشور توضيح داده است. در 
اين روش مردم كالاى خود را به بهترين شيوه 
مصرف مى كردند يا مى فروختند. متأسفانه 
اين كارها و كارهاى مشابه در اين فاصله انجام 
نشد و در نهايت در بدترين شرايط ممكن غده  
خودساخته را به صورت نادرستى جراحى 
كردند. مهم تر اينكه بخش بزرگى از غده هنوز 
درون بدن بيمار است و محل جراحى نيز 
آلوده شده است و به زودى متاستاز خواهد

 كرد.

مشهد با داشتن بيش از 3ميليون 
نفر جمعيت و ميليون ها زائر داخلى 
و خارجى، بدون شك جايگاه ويژه اى 
در ميان شهرهاى ايران و جهان اسلام 
دارد. دومين كلان شهر ايران به عنوان 
قطب زيارت جهان اسلام و شيعيان هر 
سال ميزبان ميليون ها زائر از شهرهاى 
دور و نزديك است كه به شوق زيارت 
امام رئوف با تحمل رنج سفر و بيشتر با 
توانايى جسمى و مالى اندك به اين شهر مى آيند. سؤال 
اصلى اين است كه آيا حرم قدسى امام رضا(ع) براى همه 
زائران يا حتى مجاوران حضرت در اين شهر به راحتى و 
آسانى در دسترس است؟ آيا همه ساكنان مشهد با هر 
سطح از توانايى قادرند از هر نقطه مشهد به حرم مطهر 

دسترسى داشته باشند؟
همچنان كه شهرهاى تاريخى يا ساحلى كه بر محوريت 
اقتصاد گردشگرى شكل و توسعه يافته اند و اولويت آن ها 
دسترسى آسان، راحت و امن همگان به بخش هاى 
گوناگون و ديدنى شهر است، بناى شكل گيرى و توسعه 
مشهد نيز از ديرباز بر مبناى وجود بارگاه منور حضرت 
على بن موسى الرضا(ع) و زيارت ايشان است؛ بنابراين 
ضرورى است و انتظار مى رود كه «حق برخوردارى از 
فرصت برابر در تشرف به بارگاه آن حضرت براى همگان» 
ازجمله اقشار آسيب پذير جامعه (جانبازان، معلولان، افراد 
كم توان جسمى و حركتى، سالمندان، زنان و كودكان) 
از طريق دسترسى آسان، ايمن و ارزان به حرم مطهر 
حضرت على بن موسى الرضا(ع) در مشهد در اولويت 
اقدامات برنامه ريزى و اجرايى مديريت شهرى مشهد 
قرار بگيرد. بنابراين مقوله زيارت در مشهد به عنوان يك 
فرصت بى نظير براى افزايش كيفيت فضايى نيز بايد بر 
اساس اولويت دسترس پذيرى همگان به حرم مطهر از هر 

نقطه شهر بازتعريف و طراحى شود.
اين موضوع از قبل نيز مورد توجه ادوار مختلف شورا، 
مديريت شهرى و از سياست هاى ملى و محلى بوده است 
و همچنين بر اساس سنت پيشينيان راهپيمايى در ايام 
خاص از اطراف و اكناف با پاى پياده به طرف حرم مطهر 
به قصد زيارت مرسوم بوده است، اما به نظر مى رسد كه 
كاستى ها، موانع فيزيكى و عملى زيادى در مسير وجود 
دارد؛ چرا كه طبق رصدهاى ميدانى، مجاوران زيادى 
در اين شهر سال هاست كه به دليل تنهايى يا به دلايل 
ديگر از حق تشرف به حرم مطهر محروم هستند. در اين 
ارتباط تمهيداتى از طرف آستان قدس رضوى براى 
يارى و همراهى برخى از  زائران و مجاوران به قصد زيارت 
انجام مى شود، اما با وجود محدوديت هاى زياد فيزيكى و 

مادى نمى توان آن را به كل ساكنان تسرى داد.
به عنوان مبدأ سفر  نقاط مشهد  آنجا كه همه  از 
براى تشرف به حرم مطهر محسوب مى شود، بايد 
دسترس پذيرى همگان با هر ميزان توانايى و با اولويت 
حمل ونقل پاك (حمل ونقل عمومى، دوچرخه و پياده) 
نيز در دستوركار مديريت شهرى قرار گيرد و ايمنى، 
راحتى، پيوستگى شبكه حمل ونقل ارزان و دسترس پذير 
از هرجاى شهر براى همگان تأمين شود. اين امر موجب 
مى شود فرصت زيارت دوباره براى همه ازجمله زائران و 
به طور ويژه توان يابان يا سالمندان حتى بدون همراه در 
مدت حضور در مشهد در هر لحظه فراهم گردد. بنابراين 
لازم است تا شوراى محترم شهر مشهد با همكارى 
شهردارى و مجموعه مديريت شهرى و ساير سازمان هاى 
دست اندركار با سياست گذارى و برنامه ريزى براى 
بهره مندى همه از سامانه حمل ونقل، يك اقدام عملى و 

اجرايى مناسب به شرح ذيل فراهم آورند:
- آرام سازى خيابان هاى منتهى به حرم مطهر رضوى با 

اولويت دسترسى همه از طريق حمل ونقل پاك...

حق برابر تشرف  برای همگان

هزینه جراحی یا بی خیالی؟

ایستگاه ۱۵۰میلیارد تومانی پارک کوهسنگی دیروز 
با حضور مردم و مسئولان به بهره برداری رسید
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 میراث فرهنگی و بازاری ها گره های

 بازار فرش باز و احیای آن وارد مرحله اجرا شد
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توجه به حقوق بهره برداران 
شرط معمارى اخلاق مدارانه

كارشناسان، معماران و مديران 
«جايگاه اخلاق در معمارى» را بررسى كردند
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